
Kraków, dnia 10. Kwietnia 1894. Rocznik XV.

DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stoi. król. miasta Krakowa.

P rzedp ła tę  roczną zła. 1, sk ładać  m ożna w b iurach Kom isarzy obw odow ych. W łaściciele  domów
w K rakow ie  o trzym ują  dziennik rozporządzeń  bezpłatnie.

L. 2559.

OBWIESZCZENIE.

Wysokie c. k. Ministerstwo obrony krajowej 
zarządziło reskryptem z dnia 16. grudnia 1893 r.

23778
1- ~5^~8 2 ' IV *  ex i8 9 3 j 60 ćwiczeń obrony kra jow ej
w  roku 1 8 9 4 . przez 4  tygodnie odbyć się mających, 
co następuje:

A. Dla piechoty obrony krajowej
mają si^ odbyć najpierw ćwiczenia przedwstępne, 
a później główne ćwiczenia jednorazowe. Do tych 
ćwiczeń będą powołani:

a) wszyscy bezpośrednio do obrony krajowej 
wcieleni z lat asenterunku 1893. 1890, 1888, 1886, 
1884 i 1882; jednak z przytoczonych właśnie trzech 
ostatnich roczników będą wyjęci ci, u których czas 
dotychczas odbytych ćwiczeń razem wziąwszy, prze
kracza 16 tygodni;

b) żołnierze przeniesieni z rezerwy armii do 
obron] krajowej z roku asenterunku 1883; dalej

c) bezpośrednio do c. k. obrony krajowej za
szeregowani z następujących lat asenterunku, a mia
nowicie: z lat 1892. i 1891. tylko ci, u których czas 
dotąd odbytych ćwiczeń razem, nie przekracza 8 ty
godni; z lat 1889. i 1887. ci, u których ten czas 12 tygo
dni, a z la t  1885. i 1883. ci, u których czas ćwiczeń 
łącznie, 16 ty godni nie przekracza;

d) rezerwiści zapasowi c. k. obrony krajowej 
z lat asenterunku 1893. 1890. i 1887; z tych będą 
jednak wyjęci ci, u których czas dotąd odbytych 
ćwiczeń razem, przekracza 8 tygodni, zaś z rezer
wistów zapasowych c. k. obrony kiajowej będą po
wołani do ćwiczeń zaszeregowani w latach 1891. 
i 1892, którzy dotąd jeszcze wcale nie byli pociągani 
do ćwiczeń.

B. Dla konnicy obrony krajowej.

Do ćwiczeń konnicy obrony krajowej mają być 
w roku 1894. przede wszystkiem powołani nie
czynni żołnierze z roku asenterunku 1883. a według 
potrzeby także z roku asenterunku 1882, którzy 
z jakiclikolwiekbądź powodów nie stanęli raz lub 
częściej, do prawnie przepisanych ćwiczeń podczas 
służby w rezerwie armii, względnie obrony krajowej.

Powołanie dragonów i ułanów, którzy bezpo
średnio ze stanu obrony krajowej wcieleni zostali, 
do wzmiankowanych oddziałów konnicy, (tak zwani 
piechotnicy Fiissler), ma nastąpić w sposób przepi
sany dla piechoty obrony krajowej. —

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 7. marca 1894.

T 11022 
B .

O K Ó L N I K .

Do P. T. autoryzowanych Techników, Budowniczych 
i Majstrów murarskich

w Krakowie.
Ponieważ częstokroć zdarzają się przypadki, że 

Panowie rozpoczynacie budowy samowolnie, przed 
otrzymaniem planu przez Magistrat zatwierdzonego, 
oraz dotyczącego reskryptu, obejmującego zastrze
żenia, odnoszące się do przepisów obowiązującej 
ustawy budowlanej dla miasta Krakowa z 18. lipca 
1883. Dz. u. kr. Ni. 63, przeto Magistrat w myśl 
uchwały swej z dnia 10. marca 1894. oznajmia niniej- 
szem, że przed otrzymaniem reskryptu, zaw ierającego  
konsens na budowę, oraz pianu przez M ag is tra t za 
twierdzonego, bezwarunkow o żadnej budowy rozpo
czynać nie wolno.

Przed rozpoczęciem budowy należy na 24 godzin 
zawiadomić poprzednio Urząd budowniczy miejski 
i wykazać się planem przez Magistrat zatwier
dzonym.

Przekraczający niniejsze postanowienie pocią
gnięci zostaną do surowej odpowiedzialności. — 

Kraków dnia 8. kwietnia 1894.
Prezydent m iasta:
Friedlein w. r.

T 11541L . — B -

O D P I S .

Z c. lc. Namiestnictwa L. 9327.
Do Wgo Pana Prezydenta król. g ł. miast? K rakow a.

Według pisma c. k. Komisyi neutralnej dla za
bytków sztuki i pomników historycznych we Wiedniu

113z dnia 26. stycznia 1894 L. — - ,  zatwierdził Jego Eks-
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celencya Pan Minister wyznań i oświaty reskryptem 
z dnia 18. stycznia 1894. L. 24451. wniosek tejże ko- 
misyi co do rozszerzenia okręgu konserw atorskiego, 
przydzielonego Drowi S tan is ław o w i Smolce, c. k. pro
fesorowi Uniwersytetu w Krakowie.

W skutek tego rozciągać się będzie zakres dzia
łania prof. Dra Smolki, jako konserwatora Sekcyi III. 
(archiwalia), na miasto Kraków, powiat polityczny 
krakowski, a nadto na wszystkie powiaty polityczne, 
położone na zachód od powiatów: Jarosław, Przemyśl, 
Sanok, Lisko i Dobromil, dla którychto pięciu po
wiatów ustanowiono odrębny okręg konserwatorski 
Sekcyi III. i okręg ten przydzielono nowomiauowa- 
nemu konserwatorowi profesorowi Drow i Bolesław ow i 
Ulanowskiemu.

O tem zawiadamiam Wgo Pana i wzywam, aby 
konserwatorowi Drowi Smolce w czynnościach, w za
kres jego funkcyi wchodzących, udzielał jak najsil
niejszego poparcia. —

Lwów dnia 15. lutego 1894.
Badeni m. p.

Co się podaje do publicznej wiadomości.
Kraków dnia 8. kwietnia

Prezydent m ia s ta :
Friedlein w. r.

Protokoły obrad pełnej Rady miejskiej
(z posiedzeń tajnych).

Posiedzenie ta jne (9. w kad. X.) z dnia I . m arca  
1 8 9 4 . r.

I. Prezydent miasta złożył Kadzie sprawozda
nie o skutku swej podróży do Wiednia, którą odbył 
wraz z syndykiem Drem Hajdukiewiczem w sprawie 
budowy szkół średnich w  Krakowie. Po dłuższych kon- 
ferencyach w Ministerstwie wyznań i oświaty tudzież 
w Ministerstwie skarbu, oświadczył Rząd, iż sam 
będzie budował szkoły średnie w Krakowie. Wobec 
tego oświadczenia Prezydent starał się tylko, aby 
budowa szkół średnich jeszcze w tym roku się roz
poczęła, a Minister oświaty przyrzekł, iż staraniem 
jego będzie, aby w tym celu kredyt dodatkowy 
w tegoroczny budżet wstawiono.

Rada przyjęła sprawozdanie powyższe z zado
woleniem do wiadomości. —

II. Rada powzięła następnie uchwałę nastę
pującą :

1) Rada m. nominacyę p. Lud w ika  Z a w iło w -  
skiego, radcy Magistratu, na naczelnika biura admi- 
nistracyi podatku konsumcyjnego i m yta drogowego,
zatwierdza.

2) Mianowany naczelnik admiuistracyi pozo
staje na etacie Magistratu i pobierać będzie, oprócz 
swej dotychczasowej płacy etatowej, stałą roczną re- 
muneracyę w kwocie 800 zła., płatną w miesięcznych 
ratach z góry, począwszy od dnia objęcia urzędo
wania.

3) Naczelnik admiuistracyi nie ma prawa do 
remuneracyi, corocznie między personal tej admini- 
stracyi rozdzielanej.

4) Etatowa płaca p. Ludwika Zawiłowskiego 
będzh zwróconą kasie miejskiej z funduszu akcyzo
wego. (L. 76/pr.). —

Posiedzenie ta jne (10. w kad. X.) z dnia 2 9 . 
m arca 1 8 9 4  r .

I. Rada uchwaliła: Zarząd adm inistracyjny za 
kładu kontumacyjnego w  Krakow ie Rada m. porucza 
wybranej komisyi, składającej się z sześciu radców 
pod przewodnictwem Prezydenta, ewentualnie I. wi
ceprezydenta miasta. Komisya obowiązana jest co- 
rok Radzie m. składać sprawozdanie, mające na celu 
rozwój i podniesienie zakładu11. (L. 139/pr.’) —

D . Rada postanowiła wziąć udział w całej uro
czystości Kościuszkowskiej tj. w pochodzie i nabo
żeństwie. Prócz tego gmachy miejskie mają być 
oświetlone w czasie illuminacyi av sobotę wieczór 
dnia 31. marca b. r. (L. 119/pr.) —

Protokoły obrad pełnej Rady miejsKiej
(z posiedzeń jawnych).

Posiedzenie nadzwyczajne (15. w kad. X ) z dnia 
15. luteyo C 8 9 4 .

Przewodniczący: Friedlein Józef, prezydent.
1. wiceprezydent miasta: Dr. Pieniążek Karol.
Protokół proimdzący: Groele Adam, lipl. Mgtu.
Radców obecnych 40.
Radcy miejscy: Dr. Asnyk, Chrzanowski, Knaus, 

Dr. Paszkowski Franciszek, Pawlikowski, Dr. lir. 
Potocki, Rehman, Dr. lir. Tarnowski, Dr. Weigel, 
i lir. Wodzicki (10) nieobecność swoją na tem po
siedzeniu usprawiedliwili; nie usprawiedliwili zaś 
nieobecności swojej radcy: Ks. Dr. Chotkowski, 
Federowicz, Nowacki, Dr. Pareński, Dr. Propper, 
Wentzl (6).

Początek posiedzenia o gidzinie 5. minut 45 
wieczorem.

Nadesłano pismo c. i k. komendy obrony k ra jo 
w ej z propozycyą wybudowania przez Gminę koszar 
dla batalionu wadowickiego Nr. 54. i nowosądeckiego 
Nr. 60.

Pismo to przekazano Sekcyom I. i II. (L.7350).—
R. in. R e d y k  interpeluje r. m. Dra Ja k u 

bowskiego, w jakiem stadyum znajduje się obecnie 
spraw a nabycia starego teatru .

R. m. D r .  J a k u b o w s k i  wyjaśnia, iż Rząd 
w projekcie kontraktu kupna sprzedaży zamieścił 
warunek, że Gmina odstąpi bezpłatnie jednę lożę 
w nowym teatrze dla reprezentanta Rządu.

Sprawę tę załatwiła Rada miejska w ten spo
sób, że oddała jednę lożę Rządowi za opłatą 1000 zła. 
rocznie z zastrzeżeniem, iż warunek ten nie będzie 
zamieszczony w kontrakcie kupna starego gmachu 
teatralnego. J. E. Namiestnik zgodził się na takie 
załatwienie sprawy.

Uchwała Rady miejskiej zakomunikowaną zo
stała Rządowi, a jak długo odpowiedzi nie ma, tak 
długo nie można przystąpić do podpisania kon
traktu. —

R. m. R e d y k  prosi Przewodniczącego o wy
jaśnienie, w jakiem stadyum znajduje się spraw a na
bycia gruntów  pofortyfikacyjnych.

Przewodniczący odpowiada, iż odnośne kon
trak ty  podpisano i odesłano do c. k. Dyrekcyi skarbu 
w Krakowie. Byłby 011 się udał do tejże władzy 
o pozwolenie poczynienia kroków przedwstępnych, 
potrzebnych do parcelacyi, ale obecna pora nie po
zwala jeszcze na żadne roboty. —
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R. m. S ż a r s k i  interpeluje Przewodniczą
cego, w jakiem stadyum znajduje się spraw a o tw arcia  
granicy pruskiej dla naszego zakładu kontumacyjnego.

Przewodniczący odpowiada, i i  p. Namiestnik 
oświadczył, i i  sprawę tę przedstawił Ministerstwu, 
a w Ministerstwie wyjaśniono Prezydentowi, iż już 
dotąd trzykrotnie odnoszono się w tej sprawie do 
Berlina, jednak odpowiedzi nie ma. —

Z porządku dziennego imieniem Sekcyi I. i III. 
dyrektor Bud. m. Niedziałkowski wnosi:

Rada miejska ucliwali!
I. Oświadczyć Dyrekcyi c. k. kolei państwo

wych, że Gmina m. Krakowa nie zgadza się na 
wykonanie podkopu w  ulicy Lubicz według przedło
żonego projektu, z uwagi na względy komunikacyjne 
oraz bezpieczeństwa publicznego.

II. Oświadczyć natomiast, że Gmina ni. Kra
kowa zgodziłaby się na urządzenie wspomnionego 
podkopu, pod następującymi warunkami:

1) Że ulica Lubicz na przestrzeni pomiędzy 
ulicą Pawią a placem kolejowym przynajmniej o 14 m. 
rozszerzoną zostanie, celem utworzenia osobnej drogi 
dojazdowej na dworzec.

2) Że droga przy wylocie na plac kolejowy 
będzie należycie zaokrąglona, celem umożebnienia 
zajazdu wozów tramwayowycli na plac kolejowy.

3) Że obecna szerokość ulicy Lubicz podzielona 
będzie na 2. osobne drogi, jednę główną dla pod
kopu, a drugą dojazdową do realności położonych 
po prawej stronie ulicy Lubicz, idąc ku ulicy Strze
leckiej.

4) Że wspomnione 3 drogi t. j. nowa droga 
dojazdowa do dworca kolei, droga główna i droga 
dojazdowa do domów po prawej stronie ulicy Lubicz, 
na przestrzeni 20 m., licząc od narożnika ulicy Pawiej 
w kierunku, jak wyżej, przeprowadzone będą w jednym 
poziomie.

5) Że przy projekcie właściwym uwzględniony 
będzie wylot nowozałożonej ulicy Radziwiłlowskiej.

6) Że spadki podkopu założone będą w stosunku 
najwyżej 2 a°/0J-, przestrzeń zaś, położona pod wia
duktem pomiędzy spadkami, otrzyma co najmniej 
30 m. długości, przy spadku co najwyżej 5%o> plac za*ś 
kolejowy od strony nowej drogi dojazdowej i ulicy 
Lubicz, odpowiednio obniżony zostanie, celem udogo
dnienia komunikacyi.

7) Że chodnik po lewej stronie ulicy Lubicz 
w kierunku, jak wyżej, obniżony zostanie do wyso
kości drogi głównej, przez co projektowane baryery 
staną się zbytecznemu

8) Że chodnik po prawej stronie ulicy Lubicz, 
tylko w granicach pomiędzy projektowanymi scho
dami, tak samo obniżony będzie.

9) Że chodnik, prowadzący na dworzec kolejowy, 
lak założony będzie, aby publiczność, idąca pieszo, 
nie była narażona na niebezpieczeństwo najeżdżania 
wozów.

10) Że celem ułatwienia należytego skanalizo
wania i odwodnienia dna podkopu, poziom szyn nie 
o 48 cm. nad stan obecny, ale przynajmniej o 64 cm. 
podniesiony będzie.

11) Że konstrukcya wiaduktu zmieniona zosta
nie, celem usunięcia projektowanych filarów, co przy 
rozpiętości 18.072 m, wiaduktu nie napotka na żadne

trudności, przestrzeń zaś podkopu pod wiaduktem 
położona, należycie z góry oświetlona zostanie.

III. Oświadczyć, że Gmina miasta Krakowa 
do kosztów urządzenia podkopu niczem się nie przy
czyni.

W dyskusyi wzięli udział r. m. Dr. Kasparek, 
Szarski, R o t t e r ,  (który wniósł poprawkę stylisty
czną do ustępu II, punktu 9. mianowicie: po słowie 
„niebezpieczeństwo1* wtrącić wyrazy „grożące od“ 
a zamiast wyrazu „najeżdżania" wstawić wyraz 
„najeżdżających**), a nadto sprawozdawca.

Wniosek Sekcyi z poprawką r. m. Rottera przy
jęto. (L. 9243). —

Imieniem Sekcyi I. i II. r. m. Rotter wnosi: 
Rada miejska uchwali!
lj  G m ina m. Krakowa weźmie udział w  w yste  

w ie Krajowej, w r. b. w e Lw ow ie odbyć się mającej.
2) Na cele obesłania wsoomnionej wystawy, 

udziela się kredyt w kwocie 2030 zła. z tyt. XLII. 
budżetu na rok 1894,

Wniosek przyjęto. (L. 9244.) —
Imieniem Sekcyi ekonomicznej sekretarz Mgtu 

Skrzyniarz wnosi!:
Rada miejska uchwali!
1) W celu zastosowania się z budową domu 

do linii regulacyjnej ulicy Dietlowskiej, sprzedać  
p. Szabsie B ertram ow i, właścicielowi realn. 1. 27/28 
dz. VII. skraw ek gruntu miejskiego, pozostały po 
zregulowaniu ul. D ietlow skiej, oznaczony na planie 
Budownictwa miejsk. z dnia 15. marca 1891 r. kolo
rem niebieskim, w ilości 56° □  w cenie po 15 zła. za 
1 sążeń kwadratowy, którą nabywca przy podpisaniu 
kontraktu Zapłaci.

2) Koszta spisania kontraktu, stempli, opłaty 
skarbowe, koszta planów do kontraktu, koszta wy
dzielenia i wszelkie inne z tego interesu Avynikające, 
poniesie wyłącznie nabywca.

3) Do podpisania kontraktu upoważnia się 
Prezydenta miasta, tudzież r. m. Rottera i Knausa.

W  dyskusyi nad tym przedmiotem wzięli udział 
r. m. Dr. Domański i sprawozdawca; następnie r. m. 
Dr. Kolin, Dr. Rosenblatt (z poprawką, aby pierwsze 
zdanie we wniosku Sekcyi (punkt 1.) aż do słowa 
„sprzedać** opuścić), Dr. Kasparek, Dr. Hajdukiewicz, 
Rotter, Beringer i Przewodniczący.

Wniosek Sekcyi z poprawką r. m. Dra Rosen- 
blatta przyjęto. (L. 39757/93.) —

Imieniem Sekcyi ekonomicznej sekretarz Mgtu 
Skrzyniarz wnosi:

Rada miejska uchwali!
1) Dla uregulowania u licy  Studenckiej przed 

realnością 1. 21 dz. IV. or. 13. ulica Studencka, 
nabyć od p. Anieli M iklaszewskiej skraw ek gruntu
z tejże realności w ilości 431/a<D n a  planie sytuacyj
nym Budownictwa miejskiego z dnia 20. lipca 1893 r. 
kolorem zielonymi literami a. b. c. d. oznaczony, po 
cenie 9 zła. za 1 sążeń kwadratowy, którą Gmina 
zapłaci najdalej w dni 30 po podpisaniu kontraktu.

2) Koszta spisania kontraktu, stempli, opłaty 
od przeuiesienia własności, koszta planów do kon
traktu, koszta wydzielenia i wszelkie inue z tego 
interesu wynikające, poniesie wyłącznie Gmiua m. 
Krakowa.
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3) Do podpisania kontraktu upoważnia się P re 
zydenta miasta i r. m. Pottera i Kwiatkowskiego. 

Wniosek przyjęto. (L. 27540/93.) —
Imieniem Sekcyi V. sekretarz Mgtu Goliński 

wnosi:
Rada miejska uchwalił
Zapew nia się przyjęcie do Gminy miasta K ra

kowa M aryi Michalinie Katarzynie Joannie 4 im. 
W ójcikiew iczow ej, poddanej rosyjskiej, wdowie po 
lekarzu, za opłatą taksy w kwocie 25 zła. pod 
warunkiem uzyskania obywatelstwa austryackiego 
n Wysokiego c. k. Rządu.

Wniosek przyjęto. (L. 3688.) —
Koniec posiedzenia o godziuie 6. minut 45. wie

czorem. Następuje posiedzenie tajne. —

Posiedzenie nadzwyczajne (16. w kad. X ) z dnia 
2 2 . lutego 1894.

Przewodniczący-. Friedlein Józef, prezydent 
miasta.

I. wiceprezydent miasta: Dr. Pieniążek Karol.
Protokół prowadzący: Groele Adam , konc.

apl. Mgtu.
Radców miejskich obecnych 4 6 -
Radcy miejscy: Dr. Asnyk, Chrzanowski Fe- 

derowicz, Pawlikowski, Dr. lir. Potocki, Słonecki, 
Wentzl i hr. Wodzicki (8) nieobecność swą na tern 
posiedzeniu usprawiedliwili: nie usprawiedliwili zaś 
swej nieobecności radcy: ks. Dr. Chotkowski, i Dr. 
Paszkowski Stanisław W -

Początek posiedzenia o godzinie 5. minut 
45 wieczorem.

Na wstępie przemówił Przewodniczący w nastę
pujące słowa:

„Nadchodzi chwila, k tóra  zamknie nader wa
żny półwiekowy okres nowożytnych dziejów Austryi. 
a która przez wszystkie narody Monarchię składa
jące, uroczyście obchodzoną będzie. Zbliża się bowiem 
dzień 2. grudnia 1898. r., w którym Najjaśuiejszy 
Pan, najmiłościwiej nam panujący Cesarz i Król nasz, 
obchodzić będzie 50-c io  letnią rocznicę w stąpienia swe
go na tron cesarski. Stolica państwa i miasta innych 
krajów koronnych zajmują się już obmyśleniem 
godnego uczczena tej rocznicy. Nam, którzy Mu za
wdzięczamy tyle dobrodziejstw, tak ważnych dla 
rozwoju naszej narodowości, nam w pierwszym rzędzie 
stanąć należy, bo niewdzięczność nigdy udziałem 
Polaków nie była! Jakkolwiek od owego dnia radości 
oddziela nas jeszcze znaczny przeciąg czasu, to jednak 
z uwagi, iż jakakolwiek myśl przez Szanowną Radę 
w tej mierze powziętą zostanie, wykonanie jej tylko 
wpłynąć może, na ukształtowanie budżetu naszego lat 
następnych. Działając przeto w myśl Waszą Szanowni 
Panowie! czynię już dziś wniosek, pewny jego przy
jęcia, bo jest on bez wątpienia wyrazem Waszych 
gorących uczuć i wdzięczności dla Monarchy.

Rada miejska uchwali!
Wybrać komisyę, z 10 radców złożoną, celem 

obmyślenia i przedłożenia Radzie miejskiej wniosków 
godnego uczczenia SOletniej rocznicy wstąpienia na 
tron Najjaśniejszego Pana.“

Przemówienia powyższego wysłuchała Rada 
stojąc i wniosek powyższy przyjęła jednomyśln i. 
(L. 10802). —

Następnie zawiadamia Przewodniczący Radę, 
iż kontrakta o nabycie gruntów pofortyfikacyjnych, 
odesłane już zostały do c. k. krajowej Dyrekcyi Skarbu. 
Porozumiewał on się z tutejszą c. k. powiatową 
Dyrekcyą Skarbu, która oświadczyła, iż nie ma nic 
przeciw temu, by Gmina przystąpiła do przedwstę
pnych kroków, potrzebnych do parcelacyi tych grun
tów — i dlatego wnosi:

„Rada m. wybierze komisyę, z 6  członkow  zło
żoną, którahv się za ję ła  parcelacyą i sprzedażą grun
tó w  poforty fikacyjnych .“

Wniosek przyjęto (L. 10803). —
Prowadzący protokół odczytał pismo stowarzy

szenia domu nauczycieli w Wiedniu (Leln erhaus- 
Yerein), które uprasza o gościnę dla 150 do 170 osób 
w dniach od 22. do 24, lipca b. r.

Przekazano Sekcyi IV. i I. (L. 3439). — 
Przewodniczący zawiadamia Radę, iż dnia 1. lu

tego b. r. pisał do Henryka Siemiradzkiego, prosząc 
o zawiadomienie, kiedy nadeszle kurtynę do K rako w a. 
Na to otrzymał odpowiedź, którą protokół prowadzący 
odczytał, a która opiewa jak następuje:

Rzym  16 . lutego 1894.

Jaśnie Wielmożny Panie Prezydencie!

K urtyna  dla krakowskiego teatru je s t obecnie 
wystawiona na widok publiczny w sali byłego Aquo- 
rium w Rzymie. Wystawa potrwa do 25. b. m. poczem 
niezwłocznie wysłaną zostanie do Krakowa.

Królowa Małgorzata, wielka mitośniczka sztuki, 
przybyła na otwarcie wystawy. N ie  szczędziła po
chlebnych wyrazów dla obrazu, w kilka zaś dni później, 
jakby chcąc mi dać dowód wymowny, że pochwały te 
nie były zwykłą tylko grzecznością, przybyła do mojej 
pracowni, gdzie spędziła całą godzinę na oglądaniu 
rozpoczętych obrazów i  fo toyrap j z poprzednich moich 
prac 1 na rozmowie, pełnej uroku, świadczącej o wszech- 
stronnem je j  wykształceniu. K urtynie zawdzięczam te 
piękne chwile. Niechby to było dobrą wróżbą dla 
przyszłych je j  losów.

Pomimo, iż bardzo pragnąłem wystawić kurty
nę na parę dn i w W iedniu , zrzekam się chętnie tego 
zamiaru, skoro spełnienie jego sprzeciwiałoby się 
interesom teatru.

Łącząc i  t. d.
Henryk Siem iradzki,

P r z e w o d n i c z ą c y  zwraca uwagę, że artysta 
wprawdzie zrzeka się zamiaru wystawienia kurtyny 
we Wiedniu, ale zarazem pisze, że tego bardzo pragnął. 
Zapytuje się zatem Przewodniczący, czy Rada ze
zwoli, by kurtyna w Wiedniu była wystawiona, 
przyczem zaznacza, że obraz tak wielkich rozmiarów, 
jakie ma kurtyna, przy częstem rozwijaniu i zapa- 
kowywaniu łatwo może doznać uszkodzenia.

Uchwalono odpowiedzieć artyście, aby kurtynę 
wprost nadesłał do Krakowa (L. 10708). —

Koniec posiedzenia o godzinie 6. minut 30 wie
czorem. Następuje posiedzenie tajne. —
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Posiedzenie zw yczajne (17. w kad. X) z dnia 
I .  m arca 1894.

iPrzewodniczmy: Friedlein Józef, prezydent 
miasta.

I. wiceprezydent miasta-. Dr. Pieniążek Karol.
Protokół prowadzący. Glroele Adam, konc. 

apl. Mgtu.
Radców obecnych 3 8 .
Radcy miejscy: Dr. Asnyk, Ks. Dr. Chotkowski, 

Chrzanowski, Epstein, Fedorowicz, Dr. Paszkowski 
Franc. Pawlikowski, Dr. hr. Potocki, Slelc, Dr. Weigel, 
Wentzl i lir. Wodzicki (12) nieobecność swą na tein 
posiedzeniu usprawiedliwili; nie Łsprawiedlwili zaś 
swej nieobecności radcy : Dr. Horowitz, Dr. Paszkowski 
Stanisław, Dr. Popiel, Dr. Rohtwein, Dr. Szlachtowski 
Dr. br. Tarnowski (6).

Początek posiedzenia o godzinie 5. minut 
20 wieczorem.

Komitet obywatelski obchodu lOOietniej rocznicy  
przysięgi Kościuszki w Krakowie, prosi o subwencyę.

Przekazano Sekcyi II. (L. 13040). —
R. m. Zoll i tow. podali na piśmie-następujący 

obszernie motywowany wniosek:
„Rada miasta Krakowa odstępują Wys. Rządowi 
pod budowę państwowej szkoły przem ysłowej bez
p łatnie grunt w ilości 4 0 0 0  sążni kw adrat, a to 
z gruntów pofortyflkacyjaych, nabytych od skarbu 
wojskowego, a mianowicie z parceli, położonej po 
prawej ręce ulicy Wolskiej, a ciągnącej się wzdłuż 
ulicy Żabiej, pomiędzy ulicą Wolską a domem Czer
wonego Krzyża, albo innego na ten cel właści
wego gruntu.:<

Po ożywionej dyskusyi, w której wzięli udział 
r. m. Dr. Zoll, Rotter, Dr. Styczeń, Dr. Propper, i Dr. 
Jakubowski, uchwalono wniosek ten odesłać do Sek
cyi I. (L. 14278). —

R. m. Dr. Rosenblatt interpeluje Przewodniczą
cego, czy kontrak t dzierżaw y tea tru  już podpisany 
i czy dyfferencye pieniężne między dyrekcją teatru 
a Grininą już wyrównano.

Przewodniczący daje wyjaśnienie. —
Z porządku dziennego II. wiceprezydent miasta 

Piotrowski imieniem komisyi administracyjnej wnosi:
Rada miejska uchwali!
Rada miejska odstępuje od wezwania z dnia 23. 

lutego 1893 r., wystosowanego do komisyi administra
cyjnej, w  spraw ie zw iększenia dochodu z o p ła t od 
rzezi i za oględziny bydła w rzezalni miejskiej.

W długiej dyskusyi, jaka  się nad tym przedmio
tem wywiązała, zabierali głos r. m. Dr. Jordan, 
Kwiatkowski, Dr. Styczeń, Dr. Kasparek, Dr. Do
mański, Dr. Hajdukiewicz, Dr. Zoll, Di'. Jakubowski 
i Głeisler.

Na wniosek r. m. Dr. Stycznia uchwaliła Rada 
sprawę odroczyć, a referat sprawozdawcy wyłożyć 
w biurze prezydyalnem do przeglądu przez członków 
Rady. (L. 98 ex 93 kom. akc). —

Koniec posiedzenia o godzinie 7. minut 30 wie
czorem. Następuje posiedzenie tajue.

Posiedzenie nadzwyczajne (18. w kad. X.) z dnia 
15. m arca 1 894 .

Przewodniczący. Friedlein Józef, prezydent 
miasta.

1. wiceprezydent miasta-. Dr. Pieniążek Karol.
Protokół prowadzący: Glroele Adam, konc. ani 

Mgtu.
Radców obecnych 3 4
Radcy miejscy: Dr. Asnyk, Ks. Dr. Chotkowski, 

Chrzanowski, Epstein, Federowicz, Pawlikowski, Dr. 
Weigel, Wentzl, hr. Wodzicki i Dr. Zoll (1 0 )  nie
obecność swą na tem posiedzeniu usprawiedliwili; 
nie usprawiedliwili zaś swei nieobecności radcy: 
Chyliński, Dr. Domański. Dr. Kolin, Landau, Dr. Leo, 
Dr. Paszkowski Stanisław, Dr. hr. Potocki, Dr. 
Rothwein. Szarski, Dr. Szlachtowski, Dr. hr. T a r 
nowski, Dr. Wiszniewski (1 2 ).

Począteit posiedzenia o godzinie 6. wieczorem.
Na wstępie posiedzenia przemówił Przewodni

czący w następujące słowa:
„W ciągu ostatnich dni społeczeństwo nasze 

poniosło znowu dotkliwą stratę.
W dniu 9. b. m. zmarł Anastazy Beno§, prezes 

Koła polskiego. Skromność obok gotowości służenia 
krajowi według sił i możności, cliarakter prawy i go
rące serce dla wszystkiego, co kraju dotyczy, zjednały 
mu powszechny szacunek.

W  dniu 12 b. m. zgasł Augusl hr. Cieszkowski, 
znakomity myśliciel, uczony miary europejskiej, 
chwała naszej literatury, obywatel miłujący Oj
czyznę. Strata to dla Ojczyzny niepowetowana, tem 
więcej, iż byłto jeden z tych niewielu reprezentan
tów naszego świata uczonego, któremu obcy cześć 
oddawać widzieli się zniewoleni.

Oddaliście Panowie! powstając, cześć pamięci 
tych mężów; nie pozostaje mi więc, jak tylko objaw 
ten w protokole zamieścić.*4

Mowy tej wysłuchała Rada, stojąc.
Następnie zawiadamia Przewodniczący Radę, iż 

kurtyna dla tea tru  mi jskieęo, pędzla Henryka S ie 
miradzkiego wysłaną została z Rzymu do Krakowa 
dnia 10. b m.

Dalej zawiadamia Przewodniczący Radę, ii  
zarzad domu kalev. w  ogrodzie angielskim powierzył 
prowizorycznie do końca b. r. Siostrom III. zakonu 
św. Franciszka, pozostającym pod władzą brata Al
berta. Każda strona ma prawo rowiązać układ 
wcześniej, wypowiadając go na dn: 60.

Przyjęto do wiadomości. —
Pisma do Rady nadeszle:
1) P- Konrad W entzl składa mandat radcy 

miejskiego.
Odesłano do Sekcyi III .  (L. 84/pr.) —
2) Zarząd „M acierzy szkolnej1* na Szlązku za

prasza na walne zgromadzenie w dniu 17. marca 
b. r. odbyć się mające.

Przyjęto do wiadomości. —
3) C. i k. Komenda twierdzy w Krakowie o zbu

dowanie na plantacyach pawilonu dla muzyki w o j
skow ej.

Przekazano Sekcyi I. (L. 13317.) —
4) Józef Boscovitz, optyk w Krakowie, prosi 

o przyjęcie term om etru , dla Gminy przez siebie skon
struowanego.

Uchwalono dar przyjąć. (L. 94/pr.) —
Imieniem Komisyi przemysłowej i Sekcyi II. 

przedstawia r. m. Rotter następujący wniosek na
glący :
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Rada miejska uchwali!
Celem um ożliw ienia kursom ro b ó t przy szkole 

wydziałowej żeńskiej w Krakowie, wzięcia udziału 
w  w ystaw ie  kra jow ej we Lwowie, przyznaje się 
kredyt dodatkowy w kwocie 842 zła. 85 ct. z tyt. 
XLII. z r. 1894.

Nagłość uznano i wniosek przyjęto.(L. 48032/93).—
Imieniem Sekcyi II. r. m. Br. Boroński przed

stawia wniosek naglący:
Rada miejska uchwali!
Komitetowi obywatelskiemu, urządzającemu obchód 

pamiątki złożenia przysięgi przez Tadeusza Kościuszkę 
na rynku krakow skim , udzielić subwencyę w  kwocie 
500 zła. z tyt. XLII. „wydatki nieprzewidziane'* 
budżetu r. 1894.

Nagłość uznano i wniosek przyjęto. (L. 13040.) —
Imieniem Sekcyi I. dyrektor Bud. m. Niedział

kowski przedstawia wniosek naglący:
Rada miejska uchwali!
Zezwala, się na budowę domu na qruncie re a l

ności pod Ik- 5 0 3  Dz. I. Leiba Ebera w łasnej, wedle 
przedłożonych planów, oraz przystaje na zamianę 
gruntów, jakie z plantacyi a w ogóle z gruntów miej
skich do realności Ebera ze względu na linię re
gulacyjną przydzielone być mają, za grunta, jakie 
z tejże realności Gminie przypaść mają, atoli pod 
warunkami:

a) grunta zamienione zostaną bez żadnej dopłaty 
ze strony Gminy m. K rakow a;

b) dozwolona furtka w nowym budynku nie będzie 
nigdy używaną do dojazdu ;

c) okapy nowego domu nie mogą być spuszczone 
na g.tunta plantacyjne, lecz ujęte w szluzy podziemne 
ku ulicy św. Gertrudy;

d) właściciel Leib Eber zezwoli, aby powyższe 
zastrzeżenia hipotecznie na rzecz Gminy m. Krakowa 
na realności lic. 503 Dz. I. ubezpieczone zostały;

e) koszta spisania kontraktu zamiany, stempli, 
opłaty od przeniesienia własności, koszta wydzielenia, 
koszta planów do kontraktu i wszelkie inne z tego 
interesu wynikające, poniesie wyłącznie Leib Eber.

Do podpisania kontraktu upoważnia się Prezy
denta miasta, oraz r. m. Dra .Tana Hajdukiewicza 
i Jana Kwiatkowskiego.

I. wiceprezydent miasta Dr. Pieniążek ze wzglę
du na to, iż we wniosku tym są zastrzeżenia natury 
prawnej, wnosi, aby sprawę odesłać do Sekcyi III.

Następnie zabierali jeszcze głos w dyskusyi 
r. m. Dr. Styczeń fw poparciu wnioskn wiceprezy
denta Dra Pieniążka), Rutter, Dr. Hajdukiewicz, 
Dr. Horowitz i Dr. Propper, (dwaj ostatui za bez- 
zwłocznem załatwieniem sprawy).

W głosowaniu przjrjęła Rada wniosek wicepre
zydenta Dra Pieniążka. (L. 14758.) —

Imieniem Sekcyi I. i II. przedkłada dyr. Bud. 
m. Niedziałkowski następujący wniosek naglący:

Rada miejska uchwali!
Na pokrycie wydatków z tytułu osuszenia pi

wnic szkół m iejskich Xil. i XV . udziela się kredyt
dodatkowy w kwocie 965 zła. 67 ct., który pokryć 
należy z oszczędności budżetu na r. 1893.

Nagłość uchwalono i wniosek przyjęto. (L. 
14757.) —

Imieniem Sekcyi II. dyr. Bud. m. Niedziałkowski 
przedstawia wniosek naglący:

Rada miejska uch wali!
Na pokrycie wydatków w tyt. VI. budżetu 

z r. 1893 „koszta podróży i na fiakry" udziela się kre 
dyt dodatkowy w kwocie 800 zła., który pokryć n a 
leży z oszczędności budżetu z r. 1893.

Nagłość uznano i wniosek przyjęto. (L. 14756.) — 
Imieniem Prezydum sekretarz jftgtn Skrzyuiarz

przedstawia wniosek naglący:
Rada miejska uchwali!
Do podpisania kontraktu kupna-sprzedaży, jaki 

między Gminą m. K rakow a a pp. Drem Ludwikiem 
i Aleksandrą z Kwiatkowskich m ałż. W iszniewskim i, 
względem sprzedaży tymże gruntu miejskiego w obsza
rze 2394 ms czyli 665’6D° z parceli gruntowej lk. 1198 
przy ul. Szlak i Helclów położunego, na zasadzie 
uchwały Rady miejskiej z dnia 23. marca 1893. do 
L. 1513, ma być zawrty, upoważnia się Prezydenta 
miasta, tudzież r. m. Dra Jana Hajdukiewicza i Wan- 
dalina Beringera.

Nagłość uznano i wniosek przyjęto. (L. 15000.)— 
Przystąpiono do obrad nad sprawami porządku 

dziennego.
Imieniem Sekcyi III, radca Mgtu Szymkiewicz 

wnosi:
Rada miejska uchwali!
Upoważnia się Prezydenta miasta do wniesienia 

przedstawienia ewentualnie rekursu przeciw decyzyi 
wys. c. k. Namiestnictwa z dnia 11. lutego 1894. do 
L. 7376. którą nie przychylono się do wniosku na 
ustanowienie ta ry fy  należytości za jazdę fia k ró w  i do
rożkarzy do zakładu kontumacyjnego w  Prądniku Białym .

Wniosek przyjęto, po krótkiej dyskusyi, w któ
rej wzięli udział r. m. Dr. Horowitz, Dr. Propper 
i sprawozdawca. (L. 9534). —

Imieniem Sekcyi III. r. m. Dr. Jakubowski 
wnosi :

Rada miejska uchwali!
1) Gmina m. Krakow a zrzeka się p raw , za s trze 

żonych je j w artyku le IV. umowy między Gminą m. 
Krakowa z jednej, a ksieciem  W ładysław em  C zarto
ryskim  w  Krakow ie dnia 13. listopada 1874 r. z dru
giej strony zawartej, iż na wypadek, gdyby majątek 
JO. księcia podległ sekwestrowi rządowemu lub 
konfiskacie, Gmina m. Krakowa zastrzega sobie prawo 
odkupu niniejszym kontraktem odstąpionych realności, 
za cenę dziś z góry na kwotę 1000 zła. ustanowioną, 
bez względu na amelioracyę lub wkłady przez JO. 
księcia tymczasem poczynione.

2) Gmina m. Krakowa zezwala na wykreślenie 
prawa, powyżej określonego, powołanym punktem IV. 
umowy zastrzeżonego, ze stanu czynnego realności 
namienioną umową od gminy m. Krakowa przez księcia 
Władysława Czartoryskiego nabytych, a w szczegól
ności z poz. 2 haer. z pozostawieniem na hipotece 
tychże realności innych praw, na rzecz Gminy m. Kra
kowa zastrzeżonych.

3) Do podpisania tejże deklaracyi upoważnia 
Rada miejska Prezydenta, tudzież r. m. Dra Fausty
na Jakubowskiego i Bra I r a n  uszka Paszkowskiego.

W statutach ordynacyi, którą książę Włady
sław Czartoryski z swych dóbr i realności, powołaną 
umową od Gminy m. Krakowa nabytych, utworzyć 
zamierza, winno być zastrzeżonem, iż jej część skła
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dową stanowi także bibloteka księcia Władysława 
Czartoryskiego, jaką tenże w Krakowie założy, tu
dzież, iż zbiory naukowe, zwane Muzeum książąt Czar
toryskich, utrzymy wanem będzie z zastrzeżeniem wol
nego bezpłatnego wstępu dla publiczności.

5) Rada miejska uchwali wnieść petycyę do obu 
Izb Rady Państwa, o jak najrychlejsze pomyślne za
łatwienie sprawy utworzenia ordyuacyi książąt Czar
toryskich.

R. m. D r. H a j d u k i e w i c z oświadcza, iż 
przeciw sprawie samej nie ma nic do zarzucenia, 
prosi tylko sprawozdawcę o wyjaśnienie, czy art. IV. 
umowy, między Gminą m. Krakowa a ks. Władysła
wem Czartoryskim zawartej, zawiera prócz prawa 
odkupu, jeszcze i inne prawa.

S p r a w o z d a w c a  daje żądane wyjaśnienie.
H. m. D r .  H a j d u k i e w i c z  wnosi wobec 

wyjaśnienia tego, aby w ustępie 4. powyższego wnio
sku Sekcyi III. po wyrazach „utrzymywanem będzie* 
dodać „zawsze w Krakowie*.

R. m. D r .  R o s e n b l a t t  zgadza się z wnio
skiem r. m. Dra Hajdukiewicza, nadto wnosi: dodać 
w artykukule 1. po słowach: „Gmina m. Krakowa 
zrzeka się“ słowa: „na przypadek dojścia do skutku 
ordynacyi książąt Czartoryskich”.

R. m. D r. B o r o ń s k i  wnosi: „Na przypadek 
rozwiązania ordynacyi, należy utrzymać prawo ustę
pem IV. objęte*.

Sprawozdawca zgadza się z wnioskiem r. m. Dra 
Hajdukiewicza i Dra Rosenblatta, zaś wnioskowi r. m. 
Dra Borońskiego sprzeciwia się.

W  dalszej dyskusyi brali udział r. m, Dr. 
Propper, Dr. Horowitz i Dr. Kasparek.

W głosowaniu przyjęła Rada wniosek Sekcyi III. 
wraz z poprawkami r. m. Dra Hajdukjewicza i Dra 
Rosenblatta.

Wniosek r. m. Dra Borońskiego upadł. (L. 
100097.) —

Imieniem Sekcyi III. r. m. Dr. Jakubowski 
wnosi:

Rada miejska uchwali!
Z atw ierdza  się pro jekt co do sposobu rozdaw a

nia w miesiącu kwietniu każdego roku zapomóg pod
upadłym  rzemieślnikom Gminy m. Krakow a, z procen
tów  od sumy 22823 zla. 27 et., pochodzącej z zapisu 
ś. p. ks- kanonika Jana Schindlera.

Wniosek pizyjęto. (L. 24977/93.) —
Imieniem Sekcyi III .  r. m. Dr. Jakubowski 

wnosi:
Rada ińiejska uchwali!
1) Przyjmuje się zapis ś. p. Ludw ika M ichal

skiego w kwocie 20000 franków, z której procenta 
mają być obracane na wykształcenie młodzieńca, po
święcającego się rzemiosłu.

2) Przyjmuje się akt fundacyjny według pro
jektu, przedłożonego przez p. Syndyka miasta.

Wniosek przyjęto. (L. 41688/94.) —
Koniec posiedzenia o godzinie 7. minut 45 wie

czorem. —-

■SĄĄĄĄs— -----------

Nakładem Gminy m. Krakowa. — W  drukarni A. Koziańskiego w Krakowie.
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